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La ciutat ha estat aquest mes un
dels epicentres del debat sobre
l’aigua i la sequera que afecta el
país. El 2022 va ser un any sec,
i les reserves dels embassa-
ments del sistema Ter-Llobre-
gat –que proporciona aigua a la
ciutat de Cornellà i a un cente-
nar de municipis més des del
Garraf fins a la Selva, i des del
Solsonès al Barcelonès– han
disminuït fins a arribar al 27%
actual. I malgrat que l’empresa
pública Aigües Ter-Llobregat
(ATL), que gestiona l’abasti-
ment d’aigua a la regió metro-
politana, ha adaptat els seus
embassaments a la situació d’a-
lerta actual, la preocupació pel
futur és creixent. 

És per aquesta raó que dife-
rents associacions, liderades per
Aigua és Vida, han posat sobre
la taula propostes per garantir
l’abastiment d’aigua i evitar les
repercussions sobre la població.

En aquest sentit, el dia 16 de
març una desena d’entitats so-
cials i ambientals, entre elles Ai-
gua és Vida, Ecologistes en Ac-
ció, SOS Baix Llobregat i Alian-
ça contra la Pobresa Energètica,
van exigir a l’Àrea Metropolita-
na de Barcelona (AMB) que fa-
ciliti als ajuntaments la munici-
palització de l’aigua per “de-
mocratitzar-ne” la seva gestió.
Ho van dir en una roda de prem-
sa celebrada davant del Museu
de les Aigües de Cornellà. 

El col·lectiu retreu al govern
metropolità que estigui “obsta-
culitzant” la municipalització a
ajuntaments com Ripollet i sos-
té que la gestió pública perme-
tria abaratir la factura als con-
sumidors. Alhora, els activistes
van fer una crida a les adminis-

tracions per frenar possibles in-
crements del rebut, ja que temen
que les mesures contra la se-
quera repercutiran en l’import
que hauran de pagar les llars pel
consum d’aigua. 

Aquestes propostes formen
part d’un recull de 43 mesures
que les entitats han enviat als
grups polítics amb representa-
ció a l’AMB. De fet, els activistes
les van presentar en públic el
mateix dia 16 en un acte celebrat
al Citilab. 

MESURES DE PRESSIÓ
L’objectiu d’aquestes entitats és
que els partits amb aspiració a
ser a l’AMB el pròxim mandat es
comprometin a fer canvis a la
gestió de l’aigua per pal·liar els
efectes de la sequera amb el
mínim perjudici per als consu-
midors domèstics.

El moviment assegura que
una de les “principals proble-

màtiques” que hi ha en la gestió
de l’aigua és la seva “opacitat”,
fet que atribueixen al model
mixt i externalitzat actual, en el
qual Agbar és l’operadora prin-
cipal i l’AMB és l’administració
competent, per sobre del que de-
cideixin els ajuntaments. Les
entitats reclamen que els con-

sistoris puguin tirar endavant la
municipalització de l’aigua “per-
què això permetria introduir la
ciutadania en els plans de ges-
tió”, va assenyalar el membre
d’Aigua és Vida i d’Enginyers
Sense Fronteres Dante Maschio.
Els activistes també van dema-

nar a l’AMB que aturi tots els
projectes urbanístics previstos a
la metròpoli els pròxims anys
perquè els preocupa haver d’a-
frontar noves construccions.
“No té sentit projectar un crei-
xement urbanístic desmesurat
quan ja no tenim aigua per a la
població actual”, va insistir Dí-
dac Navarro, d’Ecologistes en
Acció, a l’acte al Citilab. 

En aquesta línia, el periodista
i membre de SOS Baix Llobre-
gat, Jordi Fortuny, va demanar
“la renaturalització dels espais
degradats” i la creació d’un con-
sell de conca del Llobregat. 

QUÈ S’ESTÀ FENT?
Per tal de garantir l’aigua a 30
anys vista a la metròpoli, l’AMB
va aprovar a finals del febrer un
pla estratègic per reduir el dèfi-
cit que podria patir la conurba-
ció de cara el 2050. I és que se-
gons calcula el Pla estratègic

del cicle integral de l’aigua (PE-
CIA), d’aquí a 27 anys la metrò-
poli podria patir un dèficit d’ai-
gua potable de fins a 130 hectò-
metres quadrats l’any. 

Per tot plegat, el PECIA pro-
posa adequar els sistemes de
subministraments actuals als
reptes de futur, millorar la ges-
tió del servei d’aigua i treballar
per fer un sistema més eficient. 

En aquesta línia es mou Ai-
gües de Barcelona. El seu con-
seller delegat, Felipe Campos,
ha recordat en una entrevista re-
cent amb Línia que fa dos anys
van posar a l’abast de les admi-
nistracions un projecte de mi-
llora del subministrament d’ai-
gua a la metròpolis, amb la
col·laboració de l’Agència Ca-
talana de l’Aigua (ACA) i ATL,
que “garanteix l’abastament per
a tot el segle XXI” i que té l’ai-
gua regenerada com un dels
seus “puntals”. 

Preocupats i sotamínims
» En el context de sequera actual, les reserves dels embassaments han disminuït fins al 27%

» Diverses entitats reclamen a Cornellà que l’AMB faciliti que els ajuntament municipalitzin l’aigua

“La municipalització 
de l’aigua permetria
introduir la ciutadania
en els plans de gestió”

F.J. Rodríguez
CORNELLÀ

El Museu de les Aigües i el Citilab van ser els escenaris de la presentació de les 43 propostes per garantir un bon servei d’aigua. Fotos: ACN i Aigua és Vida



Opinió

| 4

líniacornellà.cat Març 2023

Dipòsit Legal: B 12319-2013
Difusió controlada

www.liniaxarxa.catPremi Tassis Torrent de Comunicació 2011

Ahir el meu pare va
deixar d’interactuar per-

què es va connectar la rà-
dio del mòbil AL SONOTONE amb el
Bluetooth per escoltar el Barça, i tothom
xerrant i dient coses i ell somreia i deia
que sí, que sí, fins que va començar a ca-
gar-se en algun jugador que no estava
sopant amb nosaltres.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Entrevista con Ramón
Tamames [publicada a

La Vanguardia]. Pregunta: 
- Los presos políticos fueron la gran fu-
erza moral del PCE en la mesa de la
transición. ¿Cómo explicaría a los pre-
sos comunistas del penal de Burgos el
paso que usted acaba de dar?
Respuesta: Están todos muertos.

@EnricJuliana

Superinteressant el
que planteja aquest ar-

ticle [publicat al 324] so-
bre el “burnout”.  7/10 ho pateixen i: 1.
La responsabilitat és compartida amb
l’empresa. 2. Si quan t’allunyes de la fei-
na ets feliç, no és depressió. 3. Si no hi
ha solució (i t’ho pots permetre), el mi-
llor és marxar.

[Veí de Sant Andreu de
Palomar] No poder anar

en metro a l’Hospital de
Sant Pau perquè no hem fet una línia
de metro en 21 anys (i el que queda).
Arribar a l’hospital públic i trobar que
les retallades continuen. Portar els fills
tota la vida a l’escola pública en bar-
racons d’obra. Què tal el vostre dia?

@JoseLuisSTAP@andreajvilloria@Mil___Ena

La lupa

Al’Espai Línia estem d’estrena. Acabem de
canviar la pell de les nostres parets. Hem dei-
xat enrere l’exposició que ens ha acompanyat
durant aquests primers mesos de vida de

l’espai –La Barcelona desconeguda, marca de la casa–
i hem inaugurat un nou recorregut per la història de
la premsa de proximitat metropolitana que, entre al-
tres qüestions, reflexiona sobre la debilitat de la cons-
ciència metropolitana i les dificultats que això supo-
sa per al desenvolupament de mitjans de comunica-
ció centrats en aquesta realitat supramunicipal.

Si no hi ha sentiment de comunitat compartit, di-
fícilment hi haurà mitjans que s’hi adrecin, i si no hi
ha mitjans, serà complicat que aquest sentiment pu-
gui quallar i créixer. És un peix que es mossega la cua.
El cercle viciós que alguns fa temps que treballem per
trencar. Què va primer, l’ou o la gallina?

Sempre que penso en aquest dilema em ve al cap
un nom: Gonçal Mazcuñán. Encara recordo com a la
universitat ens explicava, a aquells aspirants a pe-
riodista, com ell i uns quants col·legues més van crear
de zero un diari per a un territori aleshores poc ve-
hiculat, l’anomenada Regió Setena. Sense la seva aven-
tura periodística, que va cristal·litzar en l’ara ja his-
tòrica capçalera Regió7, no s’explica l’actual sentiment

de pertinença a l’avui Catalunya Central, i sense el crei-
xement progressiu d’aquest sentiment compartit en-
tre comarques realment diverses no s’entén l’exitosa
trajectòria periodística de Regió7. Podríem dir que els
dos vectors, territori i diari, es van anar retroali-
mentant, beneficiant-se mútuament i escrivint una his-
tòria conjunta que els ha portat fins avui, amb la cap-
çalera com un dels referents de la premsa comarcal

catalana i amb el territori com a realitat que es reco-
neix a si mateixa en el mapa i que comparteix pro-
blemes, solucions, reptes i il·lusions.

L’àrea metropolitana de Barcelona no és la Cata-
lunya Central, per descomptat. Són realitats totalment
diferents i incomparables. Però és indubtable que el
territori metropolità, com aquella Regió Setena de
Mazcuñán i companyia, també comparteix problemes,
solucions, reptes i il·lusions. Avui les fronteres ad-

ministratives dels diversos municipis metropolitans
són més difuses que mai, sobretot entre la capital i les
localitats limítrofes. Vivim en una gran ciutat de ciu-
tats. En municipis que no volen perdre la seva iden-
titat, però que saben que només en un marc comú, el
metropolità, podran afrontar el futur en condicions
de no quedar-se enrere. És l’època de les grans ciu-
tats. De les àrees metropolitanes. Ningú ho dubta. I
la ciutadania veu, en el seu dia a dia, que viatja en
transports públics metropolitans, que pot accedir a pi-
sos socials metropolitans, que li cuiden les platges i
els espais naturals des de la metròpoli… I que li co-
mencen a explicar què passa en aquest territori
comú mitjans de comunicació metropolitans.

És una evolució natural. El territori es vehicula, la
consciència ciutadana comença a aparèixer gairebé en
paral·lel a propostes periodístiques que l’expliquen i
una i altres es retroalimenten i s’enforteixen. Cada cop
ens sentirem més veïns i veïnes d’aquesta gran ciutat
metropolitana, segurament reclamarem noves formes
de governar-la i necessitarem que hi hagi mitjans que
ens l’expliquin, no de manera oportunista, sinó par-
tint d’una trajectòria i d’un interès honestos. I en un
futur altres es preguntaran: què va ser primer, l’ou o
la gallina? Nosaltres, avui, estem vivint la resposta.

La consciència ciutadana apareix
gairebé en paral·lel a propostes
periodístiques que l’expliquen

per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

L’ou o la gallina
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Els veïns denuncien una plaga
de rates a Sant Ildefons1

2 Una moneda local per a Cornellà

CCOO inaugura una estàtua 
a Cornellà en homenatge a les dones

S’estrena el nou accés pel nord 
a l’estació de Cornellà

Orgull de barri: els Estopa 
es despullen a ‘Lo de Évole’

El + llegit líniacornellà.cat
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A les xarxes

@324cat: Les borses asiàtiques han obert
amb pèrdues moderades. Sembla que, de
moment, la compra de Credit Suisse per
UBS ha calmat els mercats mundials.

@agenciaacn: Pere Aragonès demana a
la missió de l’Eurocambra “arribar fins al
fons” de la “guerra bruta” per l’espionatge
amb #Pegasus.

#Pegasus

@JordiMagrinya: Molt parlar de cordó
sanitari a l’extrema dreta, però quan mun-
ten un circ mediàtic tots accepten ser-ne
part per no perdre quota de pantalla.

#MocióDeCensura #CrisiFinancera?

La clau

Afinals de la dècada dels
vuitanta, els Països Ca-
talans van esdevenir una

de les avantguardes interna-
cionals en contra de la cons-
trucció de centrals nuclears.
Recordeu l’icònic lema “Nu-
clears? No, gràcies”? Omplia
molts carrers de ciutats i pobles
demostrant, no només la força
de l’activisme ecologista, sinó la
penetració cultural que va tenir
en tota la societat. El seu gran
èxit va ser desfer la idea, tan di-
fosa des de les elits econòmi-
ques, que l’energia nuclear era
sinònim de prosperitat.

Aquestes darreres setmanes
no puc deixar de veure-hi simi-
lituds amb la resposta popular
que està rebent l’onada de ma-
croprojectes que assalta el país.
L’exemple més evident d’això ha
estat la manifestació de milers
de persones a Barcelona en
contra de la instal·lació de ma-
croprojectes arreu del país del
passat 4 de març.

Quaranta anys després d’a-
quella llavor plantada contra
les nuclears, la crida a la resis-
tència va retornar més àmplia
que mai i capaç d’unir milers de
veus de tot el territori per opo-
sar-se al Quart Cinturó, als grans
parcs eòlics i solars, al projecte
Hard Rock a Tarragona, a l’am-
pliació de l’aeroport del Prat, als
Jocs Olímpics d’hivern al Pirineu
o a la Copa Amèrica de Vela a
Barcelona.

Rere centenars de pancartes
que confrontaven la política
d’especulació que promou la
construcció de més urbanitza-
cions, casinos i parcs solars i eò-

lics, milers de persones van fer
sentir la seva veu en defensa
d’una política realment com-
promesa amb la lluita contra
el canvi climàtic, la protecció
dels ecosistemes i per garan-
tir un futur digne per a totes.
Veus que reivindicaven que
una altra manera de fer les co-
ses és possible.

Blanc o negre. La demos-
tració d’unitat va fer evident
que no hi ha mitges tintes
possibles. Dos models con-
traposats que obliguen tot-
hom a posicionar-se malgrat
els intents de certs partits per
trobar artefactes retòrics que
suavitzin les contradiccions
davant el seu electorat. Això és
el que està passant a les files
d’En Comú Podem. Votar a fa-
vor d’uns pressupostos de la
Generalitat que faciliten la
construcció del Quart Cintu-
ró al Vallès i participar en la
jornada de mobilització és un
tret al peu i, també –i convé
dir-ho–, una traïció històrica
a la tradició ecologista de les
seves bases.

I això també està passant
a Esquerra Republicana. La
impertèrrita renúncia als seus
postulats històrics sobre el
Quart Cinturó al Vallès o so-
bre l’ampliació de l’aeroport
del Prat ha sacsejat les bases,
especialment del Vallès. Con-
tradiccions assumides amb

l’única finalitat de mantenir el
control de la Generalitat con-
vençuts que només així es
podran produir canvis. Però o
permets que arribin més tu-
ristes i avions o redueixes les
emissions de CO2 i protegei-
xes els ecosistemes. Blanc o
negre, un cop més.

Ara, la pilota és a la teula-
da d’aquesta esquerra afable
i alineada amb el poder eco-
nòmic, i només aquests partits
poden decidir amb qui jugu-
en la partida. Com a contra-
punt imprescindible: les que
sempre hi són. On no volen
arribar els partits hi arriba la
gent, i la manifestació que va
tenir lloc contra els macro-
projectes és una prova que la
societat civil està alçada i mo-
bilitzada.

Fa temps que el país ha
comprès que vendre’s el ter-
ritori per construir grans ma-
croprojectes és una condem-
na cruel i egoista per a les ge-
neracions futures. “Ho hem
gastat tot en la sembra i ara
no podem regar”, cantaven
els valencians Al Tall l’any
1979 en la seva cançó “Nu-
clears? No, gràcies!”. Avui,
aquelles melodies tornen a
ressonar en ple segle XXI
per recordar-nos que de la
llavor plantada fa quaranta
anys neixen les arrels d’avui
i els fruits de demà.

Macroprojectes? No, gràcies!
per Marc Cerdà, ambientòleg

Els semàfors

El Cornellà Creació Fòrum 
ha reprès l’activitat amb 

una conferenciant de luxe:
l’exconsellera d’innovació de la

Casa Blanca, Natalia Olson-
Urtecho, que s’afegeix a la llista

de ponents d’alt nivell que
visiten cada any la ciutat.

pàgina 10Cornellà Creació

El Mediterranean Diving Show,
el Saló de la Immersió, torna a la
Fira de Cornellà. Se celebra del
24 al 26 de març amb xerrades,
tallers i la tradicional piscina
climatitzada. Tot per tornar a
col·locar la ciutat en el centre 

del món subaquàtic.
pàgina 14Saló de la Immersió

L’Institut Metropolità de
Promoció de Sòl i Gestió
Patrimonial (IMPSOL) està
construint 51 habitatges de
lloguer social per a joves. 

Els està fent al barri del Pedró 
i està previst que s’acabin 

el pròxim desembre.
pàgina 16IMPSOL
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NLes millors
perles

Una jove estatunidenca es tatua la parada de metro de Besòs
Mar pensant-se que significa “petons de mar” (sea kisses).

Ho ha explicat en un vídeo de TikTok, en què assegura que
quan vivia a Barcelona sempre es fixava en aquesta estació.

El Papa Francesc és tot un bromista. Fa uns dies vaconèixer Isabel Díaz Ayuso i José Luis Martínez-
Almeida i, quan saludava l’alcalde de Madrid, va dir:
“L’hereu de la gran Manuela”, referint-se a Carmena.

Atraca un banc i se’n va al bar. És el que va fer un veí de Xerta
(Tarragona), que va robar en una oficina bancària del

poble a punta de pistola i després va ser detingut pels Mossos
d’Esquadra mentre era en un bar, com si res.

Un jove reviu durant el seu funeral, seu a dinar amb els
seus familiars i torna a morir. És la notícia que està

ocupant titulars a la República Dominicana i de la qual
s’ha fet ressò Antena 3 Noticias. Seguríssim que és certa.

LA FOTOTwitter (@FCBarcelona_cat)

Mirada pròpia

«I febrer era el nom d’una epidèmia»
Erri de Luca

Ha passat gener i els números quadren i des-
quadren alhora. Quadren a pocs perquè
desquadrin –i desesperin– a la majoria. La
lletania no és nova. La lletania –la sagnia,

l’escorxador, la transfusió– és sistèmica. Sistemàti-
ca i alhora global i local. I històrica: el càlcul gelat de
les aigües egoistes avança, esprem i assetja, com anun-
ciava el barbut de Tréveris fa més d’un segle i mig. Que
ho digués fa 150 anys pot dir molt a favor seu i poc a
favor nostre. En tot cas, segon
mes del 2023 i la devaluació sa-
larial i els guanys financers van,
pornogràficament, de la maneta.
La banca, que sempre guanya,
anuncia com un insult beneficis
històrics. L’anunci-miratge de
rebaixes de l’IVA amb el qual ar-
rencava l’any no es nota en cap
forn de pa i no minva gens l’aug-
ment d’una inflació antològica.
De fons, nova bronca sobre el
llindar del salari mínim mentre
es constata l’augment rècord –
quants en van, ja?– d’un cost de
l’habitatge que delma tota eco-
nomia familiar. El que quadra i
el que no té factura, i fractura i
consolida Catalunya, barri a bar-
ri i de forma incontestable, és el
lloc fix que encapçala el ràn-
quing de desnonaments a l’Estat:
1.724 en el tercer trimestre del
2022 –18 al dia, segons dades del
CGPJ. Qui desnona qui? Un re-
centíssim estudi de l’Observatori DESC ens escateix
que el 51% dels desnonaments produïts a Barcelona
entre el 2020 i el 2022 van ser responsabilitat direc-
ta dels grans propietaris, que representen l’1,7% del
total d’arrendadors, però concentren el 23% dels ha-
bitatges. Ara bé, la llei-estrella que debatem al Par-
lament és sobre ocupacions, ves per on. Digue’m què
legisles i et diré qui ets.

En aquesta lògica, com un maleït bucle, un co-
mença el segon dilluns de febrer rebent l’avís de la
PAHC del Bages dels quatre desnonaments previstos

per a aquesta setmana. Amb noms i cognoms: Mo-
hamed, Rachid, Mabel i Faisal, tots amb família i me-
nors a càrrec. La gota malaia que mai cessa i que dura
–caldria consensuar-ho i establir-ho– des del 2008
pel cap baix, amb el pet d’aglà financer. Bombolla fi-
nancera que va deixar un paisatge metropolità devastat
i –no ho recordem prou– més de 270.000 desnona-
ments als Països Catalans. Mentre això passava, ens
volen fer oblidar que rescataven la banca amb diners
públics que mai van tornar. Però en realitat el 2008
era efecte, no causa. Caldria dir que ‘la festa’ va ar-
rencar el 1995 amb la primera aznaritat, si volem po-

sar data a la més recent orgia immobiliària, i amb la
subsegüent llei del sòl que va impulsar un tal Rodri-
go Rato. Si mirem lluny, caldria parlar de la Llei Boy-
er de 1985. I si filem prim, enmig de la dictadura fran-
quista ja es ballava i planificava el ritme frenètic de
l’especulació. Porta a porta, aluminosi a aluminosi, bloc
rere bloc. Per això, dècades d’inèrcia i usurpació, el
darrer Informe Oxfam ens recorda que l’1% més ric
de l’Estat espanyol ja concentra piramidalment el 23%
de la riquesa. Hemeroteca dràstica, fa un segle que un
jutge nord-americà de la Cort Suprema, Louis Bran-

deis, va escriure: «Podem tenir democràcia o rique-
sa concentrada, però no totes dues coses alhora». Si-
multaneïtats impossibles. Cadenes tròfiques. I la llei
depredadora de la selva.

La croada continua –per barris, sempre per bar-
ris: als alts, fons d’inversió; als baixos, cases d’apos-
tes. Però també en nous i inquietants nínxols d’acu-
mulació. Fa uns anys, llegint atentament Bernard Stie-
gler, vaig topar amb el concepte ‘proletarització de l’o-
ci’. L’antiga plusvàlua del treball es desplaçava tam-
bé cap a l’oci, tal com s’ha desplaçat fa dècades cap a
l’habitatge, constituït fa temps, pur capitalisme ren-

dista, en l’espai de més transfe-
rència de renda de baix cap a
dalt. Però proletaritzar tecnolò-
gicament l’oci significava que el
temps lliure també esdevenia
un nou espai d’acumulació on
ens encadenen de mala manera
i on també ens furten la cartera.
«En l’època de l’oci proletaritzat
ni tan sols els nostres plaers
són compatibles amb la vida»,
ha escrit la neurona insubmisa
que és Santiago Alba Rico. Per no
pagar la realitat, diguem-ho així,
paguem per veure la pantalla. El
capitalisme ens ho prendrà tot i
a canvi ens regalarà un smartp-
honeperquè ho puguem veure en
streaming, va sintetitzar algú
amb extrema lucidesa. Sovint
s’ha dit que si ens fixem només
en l’escuma, mai veurem l’ona-
da. Gener deixa pas a febrer i els
números mai quadren per a la
majoria perquè a uns pocs els

continuen quadrant perfectament. Ahir era 14 de fe-
brer, artifici mercantil de Sant Valentí, que al santo-
ral català és patró, però dels estafadors, dels mal pa-
gadors, dels tramposos i dels enredaires. Bon dia per
recordar que l’idil·li entre capitalisme i carnisseria ten-
deix a l’infinit, si no ens posem a posar –si no nosal-
tres, qui?, si no ara, quan?– límits a la voracitat dels
carronyaires que se’ns volen cruspir.

Article publicat el 15 de febrer del 2023 
a liniaxarxa.cat

per David Fernàndez

No quadra (o sí)
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@albasatorres: [Metgessa de família d’un
CAP] Li acabo de dir a una persona invi-
dent “pero tú tienes buen ojo”. Per sort, s’ha
descollonat.

@AlbaCarreres: Fa 3 anys em van treure la
meva filla de dins, la van tancar en una capsa
despullada i no la vaig poder consolar men-
tre plorava. Prou violència obstètrica.

@DucMantua: Quin grandíssim error del
sistema educatiu va ser que els menors
comencessin l’institut als 12 anys, ja ho
estem pagant car.

Flaixos

Tribuna

uan d’una matèria n’hi ha pocs que en cone-
guin els detalls, miau. Quan per fer-ne calen
lleis, reglaments, procediments enrevessats
i multitud d’informes per si de cas les coses
es torcen, miau. I és que en matèria de con-

tractació pública, som gat escaldat. Pels abusos del pas-
sat, en forma de corrupteles o corrupcions a persones,
partits i institucions, i pels abusos del present, en for-
ma de gimcanes, preus per sota de cost, licitacions de-
sertes i adjudicacions impugnades.

El resultat d’aquest escenari ens ha dut a ser, l’any
2022, l’estat amb més licitacions desertes –més de set mil–
d’Europa, per valor de 5.000 milions d’euros, que se su-
men a les d’una sèrie d’anys en els quals contractar amb
l’administració ha esdevingut tràgic. Tant, que moltes em-
preses ja no consideren treballar-hi, si ho poden evitar,
mentre altres ho continuen fent per un efecte de bola de
neu que no poden aturar i que té l’origen en haver acceptat,
algunes, presentar ofertes fora de mercat per endur-se con-
cursos i poder continuar treballant presentant als bancs
una cartera d’obres i d’ingressos que els deixessin conti-
nuar amb accés a pòlisses i préstecs, encara que no gua-
nyessin diners o fins i tot en perdessin. Aquesta dinàmi-
ca, per un efecte mirall, ha provocat la paradoxa d’una ad-
ministració que sap que licita a preus d’enderroc quan pre-
tén aixecar una obra i d’uns licitadors que es canibalitzen
els uns als altres per lluitar per les molles d’un pa ben sec.

Contràriament al que alguns afirmen, concursar en
el sector públic –per serveis, subministraments, obres
o projectes– no és cap negoci. Té uns marges, quan els
té, molt ajustats. Tant, que hi ha empreses del sector que,
facturant centenars de milions, presenten resultats
amb guanys –si ho són– d’uns pocs milions que de ve-
gades es compten amb els dits d’una mà. Aquest és el
panorama a l’Estat, i per això resisteixen els més grans,
els més endeutats –too big to fail–, en detriment, no no-
més dels més petits –empreses mitjanes i petites–, sinó,
i sobretot, de millors sous per captar millor talent, vo-
cacions per estudiar-ne les professions i capacitat in-
versora en innovació i desenvolupament.

Ja fa temps que les empreses alerten d’aquesta re-
alitat, mentre els gestors públics més empàtics –sovint
els que saben què és el món privat– accepten que tenen
–com a mínim– una part de raó i altres s’agafen a la idea
que, mentre hi hagi un licitant, és que aquell servei es
pot donar. En general, hi ha pànic a decidir –malgrat
que per això hi són– valorant qüestions alienes al preu,
perquè ja se sap que emetre judicis de valor sobre qua-
litat de les ofertes pot comportar molts maldecaps. No
és culpa seva, és culpa dels corruptes, corromputs i cor-
ruptors. I d’una llei del pèndol que ha fet anar d’un ex-
trem a l’altre.

Avui, a l’Estat, concursar no és fàcil, i les dades des-
menteixen qualsevol opinió complaent. La nova llei
de contractes del sector públic alenteix les decisions,
la possibilitat de recórrer licitacions de forma gratu-
ïta col·lapsa organismes creats per alleugerir i asse-
gurar transparència en els procediments, els preus no
són els del cost i qui en paga les conseqüències, com
sempre, és el ciutadà, que al·lucina recordant aquell
alcalde que va posar fa un munt d’anys la primera pe-
dra d’un passeig, d’una escola o d’un ambulatori que
no s’han fet, que s’han deixat a mig fer o que encara
s’han d’acabar.

Què podem pensar de com anem com a societat si per
fer un expedient de compra pública innovadora calen ga-
irebé dos anys o si se’ns diu que el nostre ajuntament ha
executat, en quatre anys, el 6% del seu pressupost d’in-
versions? Què puc dir jo, que vaig deixar un concurs d’as-
faltatge de l’autopista al seu pas per Badalona adjudi-
cat abans de plegar, ja fa més de dos anys, i encara no
ha començat? Doncs que no anem bé, que ens hem lli-
gat de mans i peus i que pretenem tenir duros a quatre
pessetes (un euro per cinquanta cèntims).

El paper ho aguanta tot, però la realitat, ho podem
veure, és tossuda. I la millor decisió per al país sencer
seria refer la llei i, sobretot, licitar a preus que obrissin
la competència, no de les molles, sinó del pa, amb uns
marges que anessin lligats, en part, a la reinversió en mi-
llors sous, més innovació i millors serveis.

Tenim la paradoxa d’una
administració que sap que
licita a preus d’enderroc
quan pretén aixecar una
obra i d’uns licitadors que
es canibalitzen els uns als
altres per lluitar per les
molles d’un pa ben sec

“

“
per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

De contractació pública
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COMUNICACIÓ4Líniava assolir
al mes de febrer una audiència de
154.305 usuaris únics i 236.466
pàgines vistes, segons OJDinte-
ractiva. És la xifra auditada més
alta aconseguida per Línia, del
Grup Comunicació 21, i fixa el
rumb d’un creixement sostingut
amb l’objectiu de superar els
250.000 usuaris únics mensuals
al llarg d’aquest any 2023.

Es tracta de lectors metro-
politans, clarament definits, i
d’una publicació local en xarxa
i no nadiua digital, ja que tam-
bé disposa de 20 edicions ter-
ritorials en paper.

Segons el rànquing que fa-
cilita l’auditoria d’OJDinterac-
tiva de les publicacions en català
més llegides, Línia ja és el quart
mitjà no nadiu digital a l’àrea

metropolitana, després de l’Ara,
El Periódico i El Punt Avui,

tots ells diaris generalistes, d’a-
bast nacional i de pagament. 

En el rànquing general a Bar-
celona ciutat i entorn metropo-
lità (primera corona), Líniaocu-
pa la sisena posició (la vuitena si
hi incloem els audiovisuals RAC1
i betevé) i estaria entre els 20
més llegits de tota Catalunya.

El director editorial de Línia,
Arnau Nadeu, fa una valoració

positiva d’aquestes xifres. “Cui-
dem molt el perfil de l’audiència,
el target i els continguts; no fem
cap concessió a la informació ba-
nal ni volem créixer a qualsevol
preu”, apunta. “Per a Línia és es-
sencial preservar els lectors in-
formats, exigents i metropoli-
tans, els quals donen sentit al
nostre periodisme igualment
exigent i metropolità”, conclou.

Línia supera els 154.000 
lectorsmetropolitans mensuals

Comunicació

236.466
pàgines vistes
va registrar al mes
de febrer Línia, segons
OJDinteractiva
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El Canal de la Infanta va ser una
infraestructura sense la qual no es
podria entendre el desenvolu-
pament agrícola de la comarca. El
seu traçat, a més, unia diversos
municipis que havien crescut a re-
dós de l’aigua que transportava.
La industrialització i el creixement
demogràfic del segle XX, però,
van convertir-lo en residual. 

Ara, l’Ajuntament vol recu-
perar l’esperit d’aquell canal per
reordenar la zona que delimiten
les vies del tren i la seva conflu-
ència amb la Ronda de Dalt, al
voltant del polígon Solanes i el
parc de Can Mercader. A més, es
pretén millorar la connexió amb
l’Hospitalet i “donar continuïtat”
a l’Àrea Residencial Especial
(ARE) de la Remunta de la ciutat
veïna. Així ho va explicar el tinent
d’alcaldia Antonio Martínez Flor
al Ple del febrer, on es va aprovar
una modificació del Pla General
Metropolità (PGM) per la “reor-
denació d’un espai ara percebut
com a residual”, segons resa la
documentació del projecte urbà. 

Es tracta d’una zona de prop
de 100.000 metres quadrats si-
tuat al nord-est de Cornellà i
que fa frontera amb l’Hospitalet.
De fet, és molt transitada pels ve-
ïns de la ciutat veïna, que la tra-
vessar per gaudir del parc de
Can Mercader. Així i tot, es trac-
ta d’una zona poc desenvolupa-
da urbanísticament, amb molts
solars sense ús i alguns racons
ocupats per horts improvisats.
“És un lloc clau per aconseguir re-

soldre les comunicacions dintre
del municipi i amb el municipi
veí”, es reconeix al projecte. 

PREVISIÓ D’HABITATGES
A més de resoldre qüestions re-
lacionades amb la connectivitat
entre ciutats, l’Ajuntament ha
anunciat que també vol fer habi-
tatges en aquest espai. 

En aquest sentit, Martínez
Flor va explicar que tenien pre-
vist ubicar-hi promocions d’ha-
bitatges que fossin la continuïtat
de l’ARE de la Remunta. Tal
com va dir al Ple, l’Ajuntament
vol fer-hi 15.000 metres quadrats
d’habitatge lliure –uns 160 pi-
sos– i 10.000 metres quadrats
més de protegit. També hi ha
previstos equipaments que “pro-
moguin l’activitat social”, segons
va afegir el polític. 

Per altra banda, aquest pro-
jecte contempla la creació d’un eix
verd que uneixi els centres de
Cornellà i l’Hospitalet a través de
l’antic traçat del Canal de la In-
fanta. Sense anar més lluny, hi ha
11.600 metres quadrats de zones
verdes plantejats. En aquesta lí-
nia, s’habilitaran itineraris de
mobilitat sostenible que facilitin

a les bicicletes i als vianants el
trànsit i l’accés a les estacions de
rodalies de Cornellà i de l’Hospi-
talet, que quedarien unides d’a-
questa manera, i a la possible re-
obertura de l’estació de Sant Il-
defons, ubicada a dalt de tot del
parc de Can Mercader, els acces-
sos al qual també es millorarien. 

La modificació per fer possi-
ble tot aquest planejament va ti-
rar endavant amb els vots del
PSC, comuns i el regidor no ads-
crit, Pedro Millán. L’altra regidora
no adscrita, Elisabet Petit, es va
abstenir, així com Podemos. La
seva portaveu, Mari Carmen Ló-
pez, posa en dubte la necessitat de
“construir sense fi” en un muni-
cipi “amb poca extensió” i un
nombre “elevadíssim” de veïns
per metre quadrat. 

Per la seva banda, Raquel Al-
biol, portaveu d’ERC, va mostrar-
se favorable a transformar aques-
ta zona, però va avisar que la so-
lució no és fer blocs de pisos de 10
i 16 plantes que provoquen “un
impacte visual important”. “No
hem de pensar només a construir
habitatges, sinó en com queden
integrats a l’entorn. No és el nos-
tre model”, va expressar.

La zona de la rambla Solanes és l’epicentre del projecte. Foto: Línia Cornellà

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ

Cornellà vol millorar la connexió
urbana amb l’Hospitalet

» El Ple aprova reordenar la zona al voltant del Canal de la Infanta
» S’hi faran blocs de pisos i ERC se’n desmarca: “No és el nostre model”

Una exassessora de la 
Casa Blanca visita Cornellà

XERRADA4Natalia Olson-Ur-
techo va ser assessora d’inno-
vació a la Casa Blanca durant l’e-
tapa de Barack Obama a la pre-
sidència dels EEUU, entre el
2009 i el 2017, i divendres dia 3
de març va ser la protagonista
d’una nova edició del Cornellà
Creació Fòrum, que acaba d’ar-
rencar la seva tretzena edició.

Olson-Urtecho  va pronun-
ciar una ponència dirigida a em-
presaris i representants de peti-
tes, mitjanes i grans empreses,
que van sentir de primera mà
com la tecnologia ha de conver-

tir-se en una eina que ajudi a ex-
pandir els negocis i faciliti la
feina dels treballadors. “L’avenç
tecnològic crea desafiaments per
a la humanitat, però al mateix
temps un gran potencial social i
econòmic per a les ciutats”, va
afirmar la també directora d’In-
novació i Estratègia de la con-
sultora The Disruptive Factory,
que ajuda les empreses a complir
amb els Objectius de Desenvo-
lupament Sostenible (ODS).

La ponent també va advocar
per polítiques públiques que ge-
nerin ciutats intel·ligents.

Aproven la reforma de l’edifici
Treball de Can Mercader

OBRES4El Ple va aprovar al fe-
brer el projecte de rehabilitació
de la façana de l’edifici Treball,
ubicat al parc de Can Mercader. 
L’Ajuntament va portar la ini-
ciativa al Ple després que l’an-
terior concurs quedés desert.
Ara, tal com va explicar el tinent
d’alcaldia Antonio Martínez Flor,
s’han recalculat els preus del
projecte, que passa a tenir un
pressupost de 900.000 euros.

Tots els partits van votar-hi
a favor excepte ERC, que tot i
compartir la necessitat d’ade-
quar l’edifici “per fer-lo més efi-

cient”, creu que hauria d’anar a
terra. “Com ja hem traslladat, el
que potser fa temps que ens ha-
guéssim hagut de plantejar és
enderrocar aquest edifici que
trenca la fesomia del parc”, va
expressar la portaveu republi-
cana, Raquel Albiol.

Sense anar més lluny, a l’an-
terior mandat el govern del PSC
va plantejar la possibilitat d’am-
pliar el Museu de les Matemàti-
ques a Can Mercader. Així ho va
dir al Ple l’aleshores tinent d’al-
caldia Manuel Ceballos, malgrat
el desmentit municipal posterior.

Natalia Olson-Urtecho durant la seva conferència. Foto: CCF

Solidaritat | Cornellà atén 253 refugiats ucraïnesos
Des de l’inici de la invasió russa a Ucraïna, Cornellà ha atès 253 refugiats

ucraïnesos que fugien de la guerra. Ho han fet l’Ajuntament i la Creu Roja, a
través de programes de suport i acollida que han analitzat les seves necessitats.
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Sembla tret d’una pel·lícu-
la. Quan algú veu per dins
l’edifici Venus per prime-
ra vegada, es queda en

xoc. Les entrades són fosques, a la
porteria hi ha bústies atrotinades,
inservibles, i Correus té problemes
per deixar-hi les cartes. Les esca-
les ennegrides del replà de l’en-
trada estan il·luminades amb un
focus d’obra que amb prou feines
deixa entreveure què hi ha al pri-
mer pis. Als patis de llum s’hi acu-
mula l’aigua que cau per les parets,
que es filtra pels baixants trencats.
És com si l’edifici plorés. 

Aquest bloc, situat al barri de
la Mina de Sant Adrià de Besòs,
sembla sortit d’una pel·lícula, sí.
Encara que l’afirmació podria en-
tomar-se com una exageració, no
està lluny de la realitat. L’any
2020, Netflix va rodar-hi Cen-
tauro, un thriller d’acció sobre
drogues i curses de motos. Ho re-
corda Paqui Jiménez, una veïna del
bloc que té un bar davant la mola
de ciment i que des de fa anys s’ha
convertit en una de les veus més re-
ivindicatives pel que fa a la demo-
lició de l’edifici i al posterior re-
allotjament del veïnat, que es de-
mana des del 2002 i que hauria
d’arribar en un futur pròxim.
“Netflix va venir a gravar aquí i a
canvi ens va posar bústies noves a
algunes de les porteries”, relata. La
història té un punt al·legòric: allà
on els governs no arriben hi està
entrant l’economia de plataforma. 

La Paqui fa un tour per l’edi-
fici i a cada poques passes s’atura
per mostrar un nou desperfecte.
“Aquí s’ha anat posant pegat so-
bre pegat”, lamenta. Al carrer, la
cosa no canvia. “A la nit surten les
rates de la biblioteca que hi ha aquí
davant”, explica la Paqui, tot de-
mostrant que un article pot can-
viar el significat d’una frase. No hi
ha una llamborda posada al seu
lloc, i caminar, sobretot per a la
gent gran, és una activitat de risc.  

L’edifici Venus no és l’únic a
Sant Adrià que viu una situació si-
milar. Certament, en aquest bloc
s’acumulen altres problemàtiques
de caràcter social. Amb tot, és la
punta de l’iceberg d’una proble-
màtica que en pocs anys podria es-
tendre’s a tota la metròpoli. Un
problema molt greu que amena-
ça el territori i del qual es parla poc.
Què es farà a la regió amb tots els
edificis que estan en mal estat? 

UN GREU PROBLEMA
Les darreres dades del cens de
l’Institut Nacional d’Estadística
(INE) del 2011 revelen que un de
cada 10 edificis a l’àrea metropo-
litana no està en bon estat. El cens,
que es fa cada dècada, determina
que el cas de Sant Adrià és més im-
pactant que la resta, ja que aquí un
de cada cinc habitatges està en mal
estat. Malgrat tot, altres munici-
pis presenten xifres similars. És el
cas de Badia del Vallès, on el 18%
dels edificis no estan en bon estat,
l’Hospitalet (18%), Barcelona
(14%), Santa Coloma (13%) o Sant
Joan Despí (14%). 

En altres ciutats de la regió, la
situació és ben diferent. A Begues,

Tiana, Santa Coloma de Cervelló
o Sant Just, el percentatge d’edifi-
cis en mal estat no supera el 5%. Es
podria inferir, doncs, que hi ha una
relació entre l’estat dels edificis i la
riquesa, ja que aquests darrers
indrets estan per sobre de la mit-
jana de renda disponible a l’àrea
metropolitana, que se situa en els
25.000 euros. D’altra banda, San-
ta Coloma de Gramenet o Badia es-
tan per sota dels 17.000 euros. No
obstant això, en ciutats de rendes
mitjanes com Barcelona o Sant

Joan Despí, el volum d’edificis en
mal estat està relacionat amb l’e-
xistència de zones empobrides.

És el cas del barri de les Planes
de Sant Joan Despí, on el movi-
ment veïnal fa temps que reclama
la millora dels habitatges. Daniel
Frías, integrant de l’associació de
veïns, assenyala que “els pisos te-
nen molt mala qualitat i no com-
pleixen la normativa d’aïllament”.
En el cas de Barcelona, els habi-
tatges més degradats són en bar-
ris com Ciutat Meridiana, on se-

gons Filiberto Bravo, de l’asso-
ciació de veïns, “hi ha pisos que te-
nen més de 50 anys, que no tenen
aigua ni llum, que estan en estat
ruïnós i que tenen façanes a mig
arreglar”. De la mateixa manera,
Ángel Cordero, d’Acció Raval,
afirma que al centre de Barcelona
hi ha edificis que presenten “da-
nys estructurals clars, com esca-
les deteriorades o fissures a les pa-
rets”. “Hi ha pisos amb portes, in-
tèrfons i bústies trencades i patis
de llum plens de brutícia”, afegeix.

És per tot això que l’integrant
de la Federació d’Associacions
Veïnals de Barcelona (FAVB) Juan
Camilo Ramos sentencia que la
manca de reformes en edificis i pi-
sos a la capital catalana i al terri-
tori metropolità “anirà en augment
i tindrà més impacte en certs con-
textos socials”. 

D’ON PLORA LA CRIATURA?
No hi ha un únic motiu que ex-
pliqui la situació de degradació
dels pisos a la metròpoli. De totes

El bloc Venus, situat a la Mina de Sant Adrià de Besòs, és l’exemple més clar d’edifici en estat de degradació a la metròpoli. Foto: Albert Alexandre

A l’àrea metropolitana de Barcelona, un de cada 10 edificis es troba en mal estat.
En alguns municipis del territori, aquest problema encara és pitjor. Parlem amb
veïns per entendre com són els barris en els quals els habitatges són antics i

defectuosos i radiografiar una situació que en el futur només farà que agreujar-se. 

Edificisdecadents: 
unproblemasilenciós
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n Com en el dilema de l’ou i la galli-
na, si parlem de l’estat dels edificis, cal
fer-se la següent pregunta: la droga
fa que els barris es degradin i els edifi-
cis derivin cap a un estat ruïnós o és
en els indrets amb habitatges més
precaris on s’instal·la la droga? No hi
ha una resposta clara per a aquesta
pregunta. Tot i això, en molts dels bar-
ris on hi ha més pisos en estat defi-
cient també hi veiem aflorar el mercat
il·legal de la droga, amb tots els con-
flictes veïnals que això comporta. “A
la tarda, quan tanca la sala de veni-
punció, els carrers s’omplen de drogo-
dependents”, explica Paqui Jiménez,

de la Mina. Ella, que és veïna del bloc
Venus, diu que a l’edifici hi viuen toxi-
còmans. De fet, fa un temps, al terrat
de l’edifici es va instal·lar un grup de
consumidors. “També hem tingut
problemes de persones que punxa-
ven la llum i, sovint, eren plantacions
de marihuana en pisos”, explica. 
Aquest problema és similar al que

relata Carles Sagués, de la Plataforma
Sant Roc Som Badalona. En aquest
barri, fa un temps es van fer famosos
els talls de llum que patien els veïns.
L’alcalde d’aleshores, Xavier García
Albiol, va responsabilitzar-ne les
plantacions de marihuana que hi ha
al barri, obviant les deficiències de la

xarxa elèctrica. Des de l’oposició es va
atacar el líder del PP dient que els
talls es produïen per la manca d’in-
versions. Per a Sagués, tot suma. “Hi
ha pisos amb plantacions que cal per-
seguir, però el percentatge és ínfim
en comparació amb el de famílies
que punxen la llum per necessitat”,
afirma. “Cal separar-ho, però quan un
lloc està malament, plou sobre mullat
i és fàcil que hi aparegui l’abandona-
ment”, reflexiona. “Per atacar el pro-
blema, és imprescindible afrontar la
realitat: amb ingressos de 400 euros
no es poden assumir les despeses de
l’habitatge”, denuncia. 

El cas del Raval de Barcelona és
potser el més complex d’analitzar, ja
que aquí, segons apunta Ángel Cor-
dero, d’Acció Raval, “hi ha una relació
clara entre edificis en mal estat i
punts de venda de droga”. De fet, els
venedors acostumen a instal·lar-se
en els pisos en pitjor estat. “Creiem
que si els traficants s’hi posen és per-
què la propietat no és on hauria de
ser”, assenyala. Per altra banda, afir-
ma que aquests pisos, que poden te-
nir més de 200 anys, no han viscut
pràcticament cap millora. “Les refor-
mes només les fan grans fons d’inver-
sió en edificis de luxe per a estudiants
estrangers o turistes”, conclou. 

El paper de la droga

maneres, barris com les Planes,
Ciutat Meridiana, Sant Roc o la
Mina comparteixen similituds.
La primera, i més evident, és
l’antiguitat dels immobles. L’a-
llargada ombra del franquisme
també enfosqueix aquesta histò-
ria, ja que sobretot a l’extraradi les
cases es van construir als anys 60,
durant l’anomenada època del
desarrollismo. “Les Planes és un
barri antic que es va construir du-
rant els anys 50 i 60 i on es va es-
pecular sense miraments”, la-
menta Frías. “Molts edificis no
compleixen les mesures d’acces-
sibilitat i, per això, no tenen as-
censor”, diu. A més, explica Frías,
aquests edificis es van alçar “com
bolets”, fora de la llei, i per aquest
motiu tenen deficiències estruc-
turals que fan que “a l’estiu hi faci
molta calor i a l’hivern molt fred”. 

Per la seva banda, Filiberto
Bravo, de Ciutat Meridiana, as-
segura que en habitatges tan vells
com els del seu barri i on la man-
ca de rehabilitació ha estat total “el
temps ha anat passant i la deixa-
desa ha degradat els pisos”. Se-
gons el seu parer, tot això s’ha vist
agreujat per  la crisi immobiliària
derivada del crac econòmic del
2009. “Aquí, una tercera part
dels pisos van ser adquirits pels
bancs, molta gent va haver de

marxar i aquests habitatges van
quedar en els llimbs”, afirma.
“Els bancs no fan res per deixar-
los més decents i sovint no pagu-
en les despeses de comunitat”, de-
nuncia. Tampoc hi ajuda que
moltes famílies ocupin els pisos i
no “puguin pagar per arreglar-los”,
considera.  

Així mateix, Carles Sagués,
de la Plataforma Sant Roc Som
Badalona, explica que molts dels
plans públics per millorar aquest
barri vulnerable es van veure atu-
rats per la crisi. “Durant el tripartit,
hi va haver un projecte de reno-
vació a Sant Roc que més tard es
va parar. La meitat del barri va ser
reallotjat en pisos en bon estat,
però l’altra no”, lamenta. 

LES DERIVADES
Una esquerda, una humitat, la
manca d’ascensor, unes parets
de paper de fumar... Tot té con-
seqüències que afecten la vida
de qui viu en un pis amb aques-
tes problemàtiques. En aquest
sentit, donada la situació de crisi
climàtica actual d’augment de les
temperatures extremes, des de
l’Observatori Metropolità de l’Ha-
bitatge de Barcelona (O-HB) aler-
ten que a la ciutat “hi ha un parc
envellit i vulnerable energètica-
ment”. Segons els seus càlculs, un

Sant Adrià de Besòs,
amb construccions 
com el bloc Venus, 
és l’epicentre dels
edificis en mal estat, 
ja que un de cada cinc
es troba en una 
situació preocupant

87% dels edificis van ser constru-
ïts abans del 1980 i, per tant, “ex-
empts de la primera normativa en
matèria d’eficiència energètica
estatal”. Així, el mal estat dels
edificis es veu reflectit en el preu
de la factura. Dit d’una altra ma-
nera, les llars en pitjors condicions
i que sovint es troben en barris
empobrits tindran més problemes
per pagar l’electricitat o el gas
per escalfar-se o refredar-se. Així,
segons l’O-HB, si no hi ha solu-
cions, “un 25% de les llars”  hau-
ran de destinar “més d’un 10%
dels seus ingressos” a pagar les fac-
tures i, per tant, tindran “risc de
pobresa energètica”. 

MANS A L’OBRA
L’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB) no és aliena a aquesta
problemàtica i, per aquest motiu,
està intentant posar-hi solucions.
El passat 10 de febrer anunciava
una inversió provinent dels Fons
Next Generation, que ascendia a
més de 100 milions, per rehabili-
tar 13.000 habitatges. “Els fons mi-
lloraran la vida dels municipis i
dels seus veïns”, celebrava el vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, aquell dia.

Per a Juan Camilo Ramos, de
la FAVB, els fons europeus són
“una ajuda, però no seran sufi-

cients, perquè normalment només
van destinats a l’eficiència ener-
gètica”. “No solucionaran el pro-
blema de fons, perquè una reha-
bilitació integral és molt cara”, afe-
geix. Més contundent es mostra
Daniel Frías quan diu que a les
Planes, on el 60% de la població
té més de 65 anys i el 80% dels ha-
bitatges no tenen ascensor, “par-
lar d’eficiència energètica té poc
sentit”. “Ens diuen que els di-
ners es destinaran a aquest tema,
però nosaltres tenim problemes
molt abans que posar plaques
solars”, es queixa. “És com reha-
bilitar la casa per la teulada, per-
què el que és prioritari són els as-
censors”, assevera. 

Sens dubte, la determinació de
l’AMB és necessària i demostra que
l’organisme és conscient d’un pro-
blema poc conegut i prioritari.
Tot i això, la mesura anunciada, en
un territori com el metropolità que
suma 600.000 immobles, no dei-
xa d’entomar-se minsa. Això fa té-
mer el pitjor: davant d’un parc
d’habitatges gegantí que cada any
s’envelleix, poden sorgir nous
Venus? 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

Al barri del Raval de
Barcelona hi ha pisos
amb portes, intèrfons 
i bústies trencades,
patis de llum plens de
brutícia i on la manca
de manteniment 
és total

En molts barris amb un parc d'edificis deteriorat 
es detecten punts de venda de droga i pisos 
on es cultiven plantacions de marihuana
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Tot a punt per a la 23a edició
del Saló de la Immersió

FIRA4Cornellà escalfa motors
per a una nova edició, la 23a, del
Mediterranean Diving Show, el
famós Saló de la Immersió, que
aterra a la Fira de Cornellà del 24
al 26 de març per mostrar les
principals novetats d’aquest sec-
tor. De fet, la fira és un referent
continental per a professionals,
esportistes i aficionats de les
activitats subaquàtiques.

LA PISCINA, PRINCIPAL RECLAM
Un any més, la piscina climatit-
zada serà el principal reclam
del saló. Es tracta d’una piscina
on es faran exhibicions i s’oferi-
rà la possibilitat de fer batejos
d’immersió per a menors, acom-
panyats d’instructors professio-
nals. Un altre dels punts neu-
ràlgics de la mostra seran les Jor-
nades Tècniques Professionals,

un fòrum de presentació i debat
de noves tendències, on també
s’analitzarà el present i futur
del sector i veuran la llum noves
iniciatives relacionades amb el
submarinisme. 

Per altra banda, els assis-
tents a la fira podran gaudir
d’exposicions i activitats, a més
de poder contemplar les foto-
grafies i vídeos que van guany-
ar l’edició de l’any passat d’un
concurs internacional, el Foto-
videosub, que s’organitza en el
marc de la mostra. També hi
haurà agències de viatges espe-
cialitzades en destinacions de va-
cances per practicar submari-
nisme. Amb tot, la mostra obri-
rà les portes els dies 24 i 25 du-
rant tot el dia, mentre que di-
umenge dia 26 finalitzarà cap a
les tres de la tarda. 

HIGIENE4Fa algunes setmanes
que veïns de Sant Ildefons de-
nuncien una plaga de rates al
barri. Les queixes s’estan re-
produint a les xarxes socials, on
hi ha algun vídeo on es poden
veure nombroses rates a la zona
propera al mercat i al centre cí-
vic, tot i que hi ha cornellanencs
que avisen que aquests animals
també proliferen a altres espais
propers com Can Mercader. 

Qui confirma aquesta plaga
és Vicent Rambla, vicepresident
de l’associació de paradistes del
Mercat de Sant Ildefons, que
assegura a aquesta publicació
que l’equipament i les parades
estan protegides d’aquests ro-
segadors. “Tenim una empresa
pròpia que s’encarrega de fer
front a rates i cuques”, explica
Rambla, que recorda que fruit de
les obres que es van fer al mer-
cat l’estiu passat “la planta de
venda està impermeabilitzada”.
“Això no ve del mercat”, pun-
tualitza, alhora que fa una críti-
ca a l’Ajuntament per “no fer les
coses bé”. 

ACTUACIÓ MUNICIPAL
Després de les nombroses quei-
xes dels veïns i les incidències
que han enviat a l’Ajuntament,
des del servei A Prop Teu van

respondre que el dia 6 de març
els tècnics municipals de Salut
Pública van visitar la zona afec-
tada per analitzar la situació i
procedir a fer la pertinent des-
ratització. Ho confirmen fonts
municipals a Línia Cornellà,
les quals asseguren que el con-
sistori “va actuar de seguida” un
cop va tenir coneixement de la
plaga de rates. 

Els tècnics van inspeccionar
el mercat i van considerar “les
coses a millorar”, abans de pro-
cedir a la desinfecció de la zona.
Des del consistori expliquen que
volen col·locar barreres per evi-

tar que les rates puguin entrar al
mercat, i està pendent una re-
unió amb els paradistes perquè
els tècnics puguin accedir a les
parades dels comerciants per
comprovar in situ la situació. 

Amb tot, des del consistori
també han explicat a aquesta pu-
blicació que a la reunió que hi ha
pendent repassaran amb els pa-
radistes l’ús de la compostado-
ra del mercat, perquè es faci
servir correctament i així evitar
la proliferació de rosegadors.
Tot i això, les mateixes fonts
han reconegut que, en general,
els paradistes ho solen fer bé. 

Les rates han estat vistes al voltant del mercat i el centre cívic. Foto: Arxiu

Els veïns denuncien una 
plaga de rates a Sant Ildefons

La piscina climatitzada, el principal reclam. Foto: Mediterranean Diving Show
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Es innegable que la pandemia del
COVID19 ha trastocado toda la legislatura y
todas las previsiones económicas de las di-
ferentes administraciones, incluido nuestro
Ayuntamiento. Y para empeorar aún más la
situación, ahora nos encontramos con una
crisis energética y económica agravada por
la guerra en Ucrania. Desde Ciutadans du-
rante la legislatura hemos aportado propu-
estas para el crecimiento económico y la
bajada de la presión fiscal, el apoyo a los
autónomos, las pymes y el comercio local.
Hemos intentado que Cornellá fuese una
ciudad con más oportunidades y con una
administración más eficaz y modernizada,
más transparente y cercana. Hemos ejercido
una oposición responsable y constructiva
que supo arrimar el hombro en los momen-
tos más duros de la pandemia, pero a la vez
crítica con la gestión del equipo de gobierno
(PSC y En Comú). El balance final que hace-
mos de este mandato con este contexto tan
complicado es que la presión fiscal munici-
pal se ha incrementado, por ello no hemos
podido votar a favor de ninguno de los pre-
supuestos municipales. La situación actual
aunque puede ser de incerteza, sí que hay

una certidumbre, las familias ven cómo
deben hacer frente a aumentos de cesta de
la compra, consumos energéticos de luz, gas
y agua, créditos hipotecarios y combustibles
fósiles, con más presión fiscal municipal y
con una renta menor. Durante estos cuatro
años, los cornellanenses hemos visto como
nos han subido los impuestos, como la ciu-
dad está más sucia, el espacio público más
degradado, aumenta la inseguridad y sigue

sin afrontarse el problema de la movilidad en
la ciudad con operaciones maquillaje y de
urbanismo táctico; llevamos más de 10 años
sin Plan de Movilidad actualizado. Ciutadans
es el único partido que ofrece una alterna-
tiva de progreso. Desde el liberalismo, con-
frontamos con un socialismo agotado en
Cornellá después de casi 40 años en el
poder. No es casualidad que el partido que
mejor representa las ideas liberales en Es-
paña naciera precisamente en Cataluña en

el año 2006, coincidiendo con la etapa de
los gobiernos tripartitos que los socialistas
catalanes conformaron con ERC e ICV-EUiA.
Ser liberal es un modo de vida y un compro-
miso para maximizar la libertad y la igual-
dad en la sociedad. Pero también
inconformismo y rebeldía, es decir, menos
paternalismo administrativo, menos obsesión
identitaria, menos cancelación, menos sec-
tarismo y menos polarización. Creemos en
una sociedad de ciudadanos libres e iguales,
donde el individuo disponga de las herra-
mientas suficientes para desarrollar su po-
tencial y perseguir el plan de vida que desee
de manera autónoma. Somos un partido re-
novado que no agacha la cabeza, que no
pide perdón por tener convicciones firmes ni
por defender sus ideas; que cree que nues-
tra ciudad merece un futuro mejor para los
cornellanenses y que aspira a transformarla
con políticas que nadie se ha atrevido a im-
pulsar. Seguimos trabajando en este pro-
yecto liberal e ilusionante que apuesta por
situar a Cornellá como una ciudad referente.

Hemos ejercido una oposición 
responsable y constructiva que supo 
arrimar el hombro en los momentos 
más duros de la pandemia

BALANCE DE LA 
LEGISLATURA 

2019 – 2023

Grupo Municipal CS Cornellà

Por los tuyos

Contacta con nosotros

@Cs_Cornella
Tel 662 139 681

Daniel Martínez
Portavoz y Candidato a la Alcaldía

Cornellà

Ismael Ciurana, Concejal por Ciudadanos. 
Daniel Martínez, Portavoz y Candidato a la Alcaldía.
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CCOO alerta de la precarietat
laboral dels immigrants

LABORAL4Els locals sindicals
de CCOO de Cornellà, el Prat,
Martorell, Molins i Sant Feliu
van atendre l’any passat 832
treballadors estrangers, que van
realitzar 2.018 visites i van plan-
tejar 3.837 consultes, el que sig-
nifica una lleu baixada respecte
de l’any 2021. 

Són dades del Centre d’In-
formació per a Treballadors Es-
trangers (CITE) del sindicat,
des d’on avisen que la precarie-
tat i la indefensió dels treballa-
dors immigrants a casa nostra no
millora. La memòria del CITE
mostra un increment continuat
de les persones sense papers
per residir i treballar a Espanya;
en concret, passa del 60% del
2021 al 65% el 2022. “De nou, es
constata l’existència d’una im-
portant bossa de persones que

no han pogut regularitzar la
seva situació per les dificultats
que genera un mercat de treball
que requereix un contracte d’un
any a jornada completa”, de-
nuncien des del sindicat, que es-
tima en 150.000 els estrangers
que estan en aquesta situació. 

EL PERFIL DE PERSONES 
Pel que fa a les consultes al
CITE, el 24% van tenir a veure
amb l’arrelament social, un 17%
sobre les targetes comunitàries
i un 17% relacionades amb au-
toritzacions a la feina.

El principal sector que ha re-
corregut al CITE ha estat el del
treball de la llar, el 90% del
qual està ocupat per dones. I
amb relació a la procedència, es
van atendre persones de més
d’un centenar de nacionalitats.

HABITATGE4L’Institut Metro-
polità de Promoció de Sòl i Ges-
tió Patrimonial (IMPSOL) avan-
ça en la construcció d’una pro-
moció de 51 pisos de lloguer so-
cial per a joves. Estan ubicats al
passatge Rosers, al barri del Pe-
dró, al costat de Can Bagaria, i
estan adreçats a persones i fa-
mílies amb sol·licitants de fins a
35 anys que faci almenys tres
anys que resideixen al municipi. 

Per altra banda, està previst
que la promoció contempli ha-
bitatges destinats a persones
amb mobilitat reduïda, disca-
pacitat psíquica o famílies mo-
noparentals. 

QUÈ FER PER SOL·LICITAR-LOS
Les persones interessades a
aconseguir un d’aquests habi-
tatges han d’estar inscrites en el
Registre de Sol·licitants d’Habi-
tatges de Protecció Oficial de la
ciutat, que és gestionat per l’O-
ficina de l’Habitatge. Per la seva
banda, l’IMPSOL té previst pu-
blicar aviat les bases d’adjudi-
cació dels pisos, perquè els sol·li-
citants puguin veure si com-
pleixen amb els requisits. 

La totalitat dels pisos oferits
tenen ventilació creuada, men-
tre que el 92% de les seves sa-
les d’estar disposen de dues

obertures en façanes amb dife-
rent orientació. A més, segons
destaquen des de l’IMPSOL,
els menjadors sempre tenen
una posició avantatjosa res-
pecta del sol, ja que el 74% rep
almenys una hora de sol direc-
te en algun moment entre les 10
del matí i les dues de la tarda al
solstici d’hivern. 

Per altra banda, les habita-
cions són dobles, i la finestra cor-
reguda permet una gran lliber-
tat i flexibilitat en la col·locació
del mobiliari, descriu l’ens me-
tropolità de l’habitatge. Amb
tot, la construcció dels pisos,
dissenyats per Casanovas, Graus

i Pérez Arquitectes, finalitzarà el
desembre d’enguany.

Sigui com sigui, des de l’Ofi-
cina Local de l’Habitatge de Cor-
nellà informen que tenen previst
crear més de 3.000 pisos socials
protegits en els pròxims anys. Els
ubicaran a cinc àmbits territo-
rials, la majoria dels quals a Ri-
bera-Salines –el 24%, en con-
cret–, un projecte que ha topat
amb l’oposició d’una plataforma
veïnal que avisa que es vol cons-
truir sobre zona agrícola. L’A-
juntament, per la seva banda, ho
nega i recorda que tot aquell àm-
bit és zona d’equipaments, se-
gons el Pla General Metropolità.

Les obres finalitzaran el desembre d’enguany. Foto: AMB

El Pedró tindrà 51 pisos 
de lloguer social per a joves

Formació a treballadors immigrants al CITE del març. Foto: CCOO
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Comerç

L’Splau dona la benvinguda 
a la primavera amb el Pétalo

ACTIVITATS4Durant el mes de
març el centre comercial Splau
celebra el festival Pétalo, amb el
qual ha donat la benvinguda a la
primavera. D’aquesta manera, la
gran superfície acull diversos
espectacles i activitats, des de
concerts fins a desfilades de
moda emergent i tallers de tota
classe, entre altres. 

El programa va donar el tret
de sortida el 9 de març, amb el
concert del grup d’electropop i
indie Cupido, mentre que el dia
23 acull l’actuació de l’artista Lil-
dami, que presenta per primer

cop en directe el seu últim àl-
bum, Dummy.

La tarda del dia 23 de març,
els visitants del centre comercial
també poden participar en el
show BMX dels esportistes de
The Ungravity Academy, amb el
primer skatepark indoorde Bar-
celona creat especialment per
practicar patinatge, scooter,
BMX i skating. 

Per altra banda, el mateix dia
els clients tenen l’oportunitat
de participar en un show al
Beauty Nation, de maquillatge
sostenible, amb Kiko Milano.

ESTADÍSTIQUES4Un de cada
cinc llocs de feina que hi ha a
Cornellà, el 20%, pertanyen al
sector del comerç, segons dades
recents de l’Observatori Comar-
cal del Baix Llobregat, corres-
ponents a l’últim mes del 2022. 

Tot i el pes del comerç a l’ac-
tivitat econòmica local, no és pas
el sector que més feina dona a
Cornellà. En aquest sentit, el
municipi del Baix Llobregat que
més ocupació concentra en el co-
merç, amb gairebé el 30%, és Pa-
llejà. En segona posició se situa
el Prat, amb el 25%. 

Per sexes, el 44% dels llocs de
feina al comerç cornellanenc
estan ocupats per dones. 

Per zones de la comarca, el
pes del comerç és més gran al
Delta, seguit de la zona Centre,
on cal inscriure Cornellà, Es-
plugues, Sant Joan Despí i Sant
Just Desvern.

I quina és la distribució de la
resta de llocs de feina a la ciutat?
En aquest sentit, Cornellà és
una de les ciutats del Baix Llo-
bregat que més tant per cent de

treballadors en els serveis rela-
cionats amb l’empresa té, amb el
36%. Té per sobre el Prat, amb
el 48%, Castellví de Rosanes,
amb el 42% i Santa Coloma de
Cervelló, amb el 37%. 

Cornellà, de tradició indus-
trial, actualment té només un
12% dels seus assalariats treba-
llant en aquest sector, lluny de

les xifres que presenten muni-
cipis com Sant Esteve Sesrovi-
res –40%– i Abrera –37%–,
molt influenciats per la presèn-
cia de  la fàbrica de Seat en
aquesta zona de la comarca. De
fet, és en el nord del Baix Llo-
bregat on l’ocupació en el comerç
és més baixa, amb només el
14% dels treballadors. 

El comerç dona feina al 20% dels cornellanencs. Foto: Ajuntament

Un de cada cinc llocs de 
feina a la ciutat són al comerç

Lildami actua a l’Splau el dia 23 de març. Foto: Arxiu

Campanya | Els punts de recollida de les targetes moneder
L’Ajuntament ha informat que des de principis del febrer els dos únics punts de recollida de
les targetes moneder amb 100 euros per gastar als comerços locals són Procornellà, al carrer

d’Albert Einstein, 47, i l’Oficina Local de l’Habitatge, al carrer Avellaner, número 7.
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Esports

"L'única superstició que he tingut
mai ha estat una dependència
emocional o psíquica amb la cin-
ta dels cabells amb què jugava.
Com que no volia que em des-
centrés a la pista si me la deixava,
el curs passat vaig començar a dis-
putar algun partit amb el monyo
baix i ara també ho faig amb un
d'alt, i només competeixo amb
una cinta, ja sempre negra, quan
em ve de gust", confessa Claudia
Soriano (Barcelona, 2003), base-
escorta de l'Uni Ferrol, de Lliga
Femenina Challenge.

Al Basket Almeda jugava amb
una cinta groga i a l'escola, els Je-
suïtes Gràcia-Col·legi Kostka,
amb una verda. En té una gran
col·lecció i cada una li regala
molts records. La majoria que
conserva dins i fora del parquet
són alegres. "Gràcies al meu en-
torn, la meva vida sempre ha es-
tat molt senzilla i feliç", celebra la
gracienca. Les primeres escenes
de bàsquet que recorda són al
pati del col·legi: "Era a l'escoleta
i molts nois i noies jugàvem amb
pilotes sense saber ben bé què fè-
iem i ens ho passàvem genial".

Riallera, expressiva i empà-
tica, Soriano potencia les virtuts
de qui l'envolta i els convida a ser
com són i a descobrir-se més. No
sorprèn que estigui estudiant
primer de Psicologia ni que posi
una cara divertida quan li pre-
gunto pel seu primer contacte
amb el Basket Almeda, a 5è de
Primària i una tarda que va
anar a un entrenament.

"Em va semblar un món de
gegants, amb una Alba Barneda
que era de la meva edat i tan
bona jugadora... Vaig pensar
que no hi tenia res a fer allà", con-
fessa l'entrevistada, que el curs
següent, però, va tornar-hi i es va
enamorar "per sempre del Bas-
ket Almeda". Té una memòria vi-
sual i emocional molt desenvo-
lupada: "Veure les pistes laterals
plenes de nens i nenes botant la
pilota i sentir molt soroll de fons
em va encantar. Allò havia de ser
casa meva, i ho serà sempre".

Quan veus jugar Soriano,
t'impressiona la seva seguretat.
"Guau! T'agraeixo i m'agrada
que m'ho diguis perquè mai he
estat una jugadora mentalment
estable i crec que encara em
queda camí per ser-ho del tot. A
poc a poc, he anat construint
aquesta seguretat que em sor-
prèn que hagis vist i ha estat amb
molt treball i gràcies als estímuls
del meu entorn. Els entrena-
dors i entrenadores m'han deixat
equivocar molt, i això m'ha fet ser
com soc", enraona la gracienca.

LA MENT
"La Claudia es retrata a si matei-
xa com a bogeria i caos, però ben
entesos", intervé Fernando Gor-
do, el seu entrenador al primer
equip del Basket Almeda. Víctor
Calzado la va dirigir a cadet i jú-
nior, i li va fer veure que havia
"d'endreçar" el seu caos, però
sense renunciar-hi. "La bogeria i
la intensitat són la meva essència
i el camí que estic prenent per ar-
ribar a l'elit, i el meu objectiu és
buscar l'equilibri entre aquests
dos aspectes. A vegades la ment
ens diu 'canvia i sigues com la res-

ta', i potser no és el que ens toca",
precisa Soriano, sempre amb mil
ulls i mil idees. Sempre inquieta.

La música és la seva altra
passió i "moltes vegades" es
frustra quan vol escriure un text
o una cançó. "En el dia a dia, so-
bretot en el bàsquet, soc creati-
va", confessa l'entrevistada, que
el curs passat va estudiar i com-
petir a la Universitat de Nort-
heastern (Boston). Qui només se
centri en els números (11,8
punts, 3,6 assistències o 3,1 re-
cuperacions en gairebé 32 mi-
nuts per matx) no entendrà per
què va tornar al final del curs.

"L'experiència va ser incre-
ïble, la recomano i la repetiria
perquè et fa créixer una barba-
ritat. Va ser la meva millor tem-
porada estadísticament parlant.
Ara bé, em vaig adonar que ne-
cessito estar en un equip on tot-
hom sigui partícip", comparteix.

Soriano tenia molta por d'ha-
ver-se equivocat amb la decisió.

Després dels dos primers amis-
tosos amb l'Uni Ferrol, va trobar
la resposta: "Som un equip on to-
tes sumem i juguem, i ara em
sento molt més realitzada i con-
tenta". Amb Lino López està
aprenent una barbaritat: "Em
transmet molta confiança i m'e-
xigeix molt perquè vol que crei-
xi i sigui millor jugadora, i m'a-
juda a ampliar la mirada i els re-
cursos. A la pista estic fent coses
que estan molt fora de la meva
zona de confort", agraeix Soria-
no, que també ha connectat amb
una grada que li recorda a la del
Basket Almeda. També són un
alè constant.

"L'afició de l'Uni Ferrol és una
sisena jugadora que no et deixa de
regalar la seva energia. L'altre dia
vaig fer una acció de les meves i el
pavelló es va posar a cantar el meu
nom, i se'm va posar la pell de ga-
llina. I això ho fan amb totes les
companyes. Em deixen sense pa-
raules", confessa, emocionada.

Encara se li il·luminen més els
ulls quan parla de la seva refe-
rent. "Ma mare, la Fina Pérez, és
la persona menys egoista que co-
nec, i és feliç quan la gent del seu
voltant està a gust. I a més, és
molt treballadora i aconsegueix
el que es proposa", la retrata, or-
gullosa. "No soc com ma mare,
que és genial, però crec que, in-
conscientment, se m'han quedat
moltes coses seves, com la in-
tensitat per viure i la manera de
relacionar-se amb la resta", afe-
geix. Fina Pérez és gallega, de
Lugo, va jugar al CD Xuncas, i ara
ho fa a l'equip de mares del Kos-
tka: "Li encanta. És el seu mo-
ment de glòria de la setmana".

"No soc ni la més alta ni la
més ràpida ni la més forta, no et
guanyaré en un esprint ni en un
salt, però tinc una miqueta de tot.
La picardia em regala potser
mig segon d'avantatge i això és
un plus en defensa", es descriu.

Viu i sent el bàsquet com si
fos un concert amb cançons,
grups i gèneres musicals dife-
rents. Necessita fer que passin
moltes coses i que les compa-
nyes estiguin bé. Necessita acció
i, alhora, profunditat. "A mi
m'encantava jugar amb la Ma-
rina [Aviñoa] perquè a pista
érem diferents i, com has dit, al
matx hi ha moments que t'exi-
geixen un tipus de cançó o gè-
nere musical per al qual algú és
perfecte i altres que són més
adequats per a altres esportistes.
Necessites moltes personalitats
per tenir totes les opcions del
món i el més difícil per a qui di-
rigeix l'equip és trobar-hi l'e-
quilibri per acabar fent l'obra
d'art", conclou Soriano.

Toni Delgado
CORNELLÀ

L’univers deClaudia Soriano
» L’exjugadora del Basket Almeda competeix aquest curs a l’Uni Ferrol, de Lliga Femenina Challenge
» “L’única superstició que he tingut ha estat dependre de la cinta dels cabells amb què jugava”, confessa

Claudia Soriano, base-escorta de l’Uni Ferrol. Foto: Toni Delgado

Futbol | La UE Cornellà rep el Real Unión Club                                                                   
El conjunt de Gonzalo Riutort rebrà el pròxim diumenge 26 de març el Real Unión

Club, en partit corresponent a la 29a jornada de la 1a RFEF. La UE Cornellà 
hi arribarà després de perdre per 2-0 contra l'SD Amorebieta el passat dia 19.
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Els Encantats obre la porta a la intimitat
d’una família trencada: un pare, un fill i
una filla decideixen, en un acte de fe i
d’esperança en el futur, fer un viatge a un
lloc màgic del passat. És un bosc, una
muntanya, un llac; un espai allunyat de
la civilització, enfosquit per la boira, en-
vaït per la nit.

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Els Encantats
David Plana

Torna Anna Roig. Després d’una dècada
apartada dels escenaris i centrada en la
docència, la cantant de Sant Sadurní d’A-
noia ha presentat un nou disc: Aportar be-
llesa al món (Satélite K). Aquesta pausa de
deu anys li ha permès “agafar distància”
i començar de nou amb un “canvi de dis-
curs”, tal com ha explicat ella mateixa en
una entrevista concedida a l’ACN.

Música

La Ramona, una dona de 40 anys, té un
context laboral i personal tens i precari
en un poble de la costa gallega. Fa ma-
labarismes amb diverses feines per man-
tenir-se i garantir un futur millor per a la
seva filla Estrella. Però quan l’Estrella està
preparada per fer el seu propi camí, la Ra-
mona s’adona que, per primera vegada,
pot fer alguna cosa per a ella mateixa.

Pelis i sèries

Matria
Álvaro Gago

Aportar bellesa al món
Anna Roig

Amics imaginaris
La Fundació Joan Miró, amb seu a Barcelona, va estrenar
el passat 17 de març l’exposició Amics imaginaris, una ex-
periència interactiva que pretén ser una introducció en
el món de l’art contemporani per al públic de totes les

edats, però especialment per als més petits. Segons l’or-
ganització, l’objectiu d’aquesta mostra és “acompanyar

l’espectador a descobrir artistes de renom i familiaritzar-
s’hi, i animar-lo a perdre la por a l’art contemporani”. Així,

inclou obres d’artistes de diferents contextos i genera-
cions. L’exposició es podrà visitar fins al 2 de juliol.

Continua fent màgia: Antonio Díaz (Ba-
dia del Vallès, 1986), molt més conegut

pel seu nom artístic El Mago Pop, ha
tornat a demostrar que no té límits ni

fronteres. El famós il·lusionista va anun-
ciar el 20 de març el seu salt als Estats
Units. El pròxim mes d’agost debutarà
ni més ni menys que a Broadway amb
el seu popular espectacle Nada es im-

posible. A més, ha comprat el teatre
Branson Magic Theatre, el més gran de
l’estat de Missouri, amb 2.800 localitats.

Aquesta nova adquisició serà la seva
“base d’operacions” al país nord-ameri-

cà, com ho és a casa nostra el Teatre Vic-
tòria de Barcelona, del qual també és
propietari el mag de Badia. Potser és

veritat que, per a ell, res és impossible.

E L  M A G O  P O PQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Ser el mag de més renom actualment 
El seu espectacle ‘Nada es imposible’ és tot un èxit

Famosos

Comprar un teatre als Estats Units
També debutarà a Broadway el pròxim mes d’agost

Expectació
El públic segueix amb atenció tots els seus passos

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La història mai explicada del restaurant
L’Aram, de l’Àlex Montiel, és periodisme
gastronòmic en estat pur. En la Barcelona
preolímpica, amb només 18 anys, Mon-
tiel es va posar al capdavant del restau-
rant de la seva mare. El va tenir obert set
anys i va passar a la història de la cuina
d’autor com un estel fugaç, ja que va aca-
bar desertant de tot aquell món.

Llibres

No soc un dels vostres
Marc Casanovas

|Deceive Inc.
Converteix-te en un dels millors agents secrets del món en aquest
videojoc multijugador disponible per a PC, PS 5 i Xbox Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

COMUNITAT

Els pacients amb solitud no volguda poden beneficiar-se molt 
de la prescripció social com a tractament mèdic

FORMACIÓ

SOLEDAT

FÀRMACS

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT MENTAL

La xifra de persones amb malestar emocional augmenta dia
a dia i el consum de psicofàrmacs comença a tornar-se una
rutina tant per a joves com per a adults. Segons una en-

questa de Salut a Catalunya, el 22,5% dels majors de quinze
anys s’han sentit sols o pateixen malestar emocional. Davant
aquest repte, la Generalitat ha impulsat el programa de Pres-
cripció Social i Salut, que aborda els trastorns lleus d’ansietat i
depressió sense fàrmacs mitjançant la participació dels pacients
en activitats comunitàries de diversos tipus, com les culturals,
les esportives o les relacionades amb la natura.    

Aquest programa s’adreça a persones amb solitud no volgu-
da i a les que tenen baixa participació social, dos casos en què la
farmacologia no evidencia grans beneficis. En canvi, les proves
demostren que la prescripció social permet que surtin de la
consulta del metge per resoldre els seus problemes. 

Des del 2017 s’han ofert formacions a professionals de tots
els centres de primària catalans per incidir en la participació
comunitària abans de recórrer a la medicalització. Fins ara,
8.131 persones s’han pogut beneficiar del programa. 

Més activitats i menys fàrmacs

El tractament de la depressió i l’ansietat canvia de
perspectiva per enfocar-se en l’activitat comunitària

Les claus

La Generalitat està formant els professionals dels centres
d’atenció primària per evitar la sobremedicalització 

El malestar emocional és un problema creixent a la societat 
i el consum de psicofàrmacs s’ha disparat 
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